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ادامه از صفحه اول

یک پیشنهاد ساده و عملی
 اگــر با همین رویه پیش برویم و یارانه ای را که باید 
صرف زیرساخت ها بشود، این گونه هدر دهیم، در آینده 
کشور ایران نمی تواند جایگاه قدرتمند خود را در تولید 
نفت و گاز به عنوان منبع اصلی انرژی فعلی جهان حفظ 
کند. در دولت گذشــته مطلبی نوشتم و پیشنهاد دادم 
بیایید با اندک تغییری در ساختار در و پنجره خانه های 
مســکونی از هدررفت انرژی جلوگیری به عمل آوریم. 
برای نمونه پیشنهاد دادم حال که لوله کشی گاز تقریبا 
به اکثر مناطق کشور رسیده اســت و در خانه ها مردم 
از سیستم قدیمی و کهنه بخاری های گازسوز استفاده 
می کنند و اکثر بخاری ها از استاندارد مناسبی برخوردار 
نیستند، اول فکری به حال بخاری های گازسوز بکنید و 
اگر تغییراتی لازم است در نحوه مصرف سوخت انجام 
بشــود آن را عملی کنید، دومین کاری که باید صورت 
بگیــرد تغییر در و پنجره خانه های عمدتا قدیمی ایران 
اســت، امروزه تکنولــوژی در و پنجره های به اصطلاح 
دوجداره چنان اهمیتی دارد که در پروانه ساختمانی به 
آن توجه می شــود اما خانه هایی که در گذشته احداث 
شــده اند و از در و پنجره های قدیمی استفاده می کنند 
بیشترین هدررفت انرژی را در کارنامه خود دارند. برای 
برون رفــت از این وضع و کنترل مصــرف انرژی به باور 
مــن به عزمی ملی و به اصطلاح جهــادی و انقلابی و 
سریع نیاز داریم. پیشنهاد می کنم چند شهر را در طرح 
پیشنهادی من به عنوان پایلوت طرح در نظر بگیرید، مثلا 
در منطقه سردسیر آذربایجان یکی از شهرهای منطقه 
را مورد آمایش قرار دهید، مثلا اهر یا عجب شیر یا مرند. 
هرچند کشــور فاقد آمار درستی برای تحقیق است. با 
یک حساب سرانگشتی ببینیم امروز برای گرمایش این 
شهرها مردم چه میزان گاز و گازوئیل مصرف می کنند؟ 
حــال اگر کل در و پنجره شــهر مثلا اهــر را در حرکتی 
انقلابی و جهادی و ســریع دوجــداره کنیم، هزینه آن 
چقدر خواهد شــد؟ برای اجرای این طرح راهکاری در 
نظر گرفته شود و شــرکت هایی تأسیس شود که مواد 
اولیه تولید در و پنجره دوجداره را که همگی در کشور 
موجود است، تأمین کنند، شرکت های دیگری هم برای 
ســاخت در و پنجره ایجاد کنیم و بــا هزینه دولت کل 
خانه ها صاحــب در و پنجره دوجداره بشــوند، هزینه 
دوجداره کردن در و پنجره را هم ظرف مثلا پنج ســال 
روی قبض مصرف گاز خانه ها سرشــکن کنیم، مصرف 
گاز آن شهر به شــدت پایین خواهد آمد و مابه التفاوت 
مصرف امروز یا فردایــی که در حرکتی جهادی کل در 
و پنجره شــهر را دوجداره کردیم، به حســاب شرکت 
گاز واریز شود تا در سرمایه گذاری شهرهای دیگر مورد 
استفاده قرار گیرد. در مناطق کویری، مناطق کوهستانی 
و مناطــق گــرم هم می توان شــهر و شــهرک هایی را 
به عنوان الگو در نظر گرفت. از این برنامه چند استفاده 
می بریم؛ نخســت اینکه با مصرف کمتــر گاز، از تولید 
گازهای آلاینده جلوگیری می شود. دوم اینکه در شرایط 
موجود و نبود و کمبود شــغل عده ای در کار تولید در و 
پنجره دوجداره، حمل ونقل و نصب آن فعال خواهند 
شــد و در یک بازه زمانی با هزینــه مردم همه خانه ها 
بــا نصب پنجره دوجداره کمترین مصــرف انرژی را در 
لیست هزینه های ســالانه خود ثبت خواهند کرد و در 
نهایت دســت دولت باز خواهد شد که از مابه التفاوت 
گاز مصرفی امروز و میــزان آن در فردایی که این طرح 
ان شــاءاالله عملیاتی بشود، وارد بازار جهانی فروش گاز 
خواهیم شد. مگر کشورهایی که در مناطق سردسیری 
هستند برای جلوگیری از هدررفت انرژی مصرفی چه 
کرده اند؟ بــا برنامه هایی از این دســت در دیگر موارد 
مصرف عمومی مثل برق، آب و مهم تر از آن ســوخت 
خودروهــای تولید داخلــی می توان از بــار یارانه های 
کمرشکن کاست. دولت های گذشته به این مهم توجه 
نکردند، کاش دولت ســیزدهم متوجه هدررفت بالای 

انرژی با روش و سیستم فعلی بشود.

چند نکته ساده و بدیهي!
اگــر تصور کنیم قیمت کالایی بدون وابســتگی به 
دلار اما در فضای تورم ۴۰، ۵۰ درصدی، ثابت می ماند  
یا افزایشی اندکی می کند، خیالی بیش نیست؛ چرا که 
قیمت کالاها اگر با دلار سنجیده می شود، قیمت خود 
دلار هم متناسب با میزان تورم موجود و تورم انتظاری 
تعیین می شــود. قیمت دلار ( البتــه در بازار آزاد و نه 
دستوری) محصول فضای تورمی است و نه عامل آن.
 - ایده قطع ارتباط با دلار در زمانی طرح می شــود 
که گزارش های رسمی گمرك نشان می دهد که در  یك 
دهه اخیر متأسفانه تقریبا نیز چنین شده است. چنانکه 
میزان واردات کالاهای ســرمایه ای به عنوان ابزار تولید 
به شــدت کاهش یافتــه و از حدود ۱۰و نیــم میلیارد 
دلار بــه ۵/۶ میلیارد دلار نزول کرده اســت. کالاهای 
واســطه ای نیز روند کاهشی بسیاری داشته و از حدود 
۴۴ میلیارد دلار در ســال به حدود ۱۵ میلیارد دلار در 
امسال سقوط کرده است. مرکز پژوهش های مجلس 
نیز در یکــی از آخرین گزارش های خــود از وضعیت 
واردات کالاهــای وارداتی اعلام می کند «با اســتناد به 
گزارش های رســمی از ســال ۹۰ تا ۹۹ واردات کشور 
حدود ۳۹ درصد کاهش داشــته که البته این کاهش 
برای کالاهای سرمایه ای و واسطه ای بیشتر بود؛ کالای 
ســرمایه ای کاهش ۴۴ درصدی و کالای واسطه ای نیز 

تنزل ۳۸٫۱ درصدی داشته است».
این کاهش های شــدید واردات کالاهای سرمایه ای 
و واســطه ای یعنی فرســودگی و کهنگــی خطوط و 
ماشــین آلات تولید و کاهش کیفیــت کالاها و... . نکته 
جالب در این میان آن است که هم ایشان و هم مقامات 
بالاتر در همین چند ماه تصدی امور کشــور به شدت بر 
دو و چند برابر شدن صادرات محصولات صنعتی و با 
فناوری بالا به کشورهای منطقه و جهان تأکید می کنند. 
ادامه در صفحه ۸

کوتاه از دیپلماسى

شرکت شمخانی در نشست 
گفت وگوی امنیت منطقه ای در هند  

ایسنا: دریابــان علی شمخانی، دبیر شورای عالی  �
امنیت ملــی جمهوری اســلامی ایران در ســومین 
نشســت گفت وگــوی امنیــت منطقه ای کــه از روز 
چهارشــنبه ۱۹ آبــان در دهلی نو برگزار می شــود، 
شرکت می کند. در این نشست که با حضور دبیران و 
مشاوران امنیت ملی ایران، روسیه، چین، هندوستان، 
ازبکســتان، تاجیکســتان، ترکمنســتان و قرقیزستان 
برگزار می شود، آخرین تحولات امنیتی منطقه مورد 
بحــث و تبادل نظر قرار خواهد گرفــت. این اجلاس 
با ابتکار جمهوری اســلامی ایران  پایه گذاری شــد و 
اولین نشســت آن در سال ۱۳۹۷ برای بررسی بحران 

افغانستان در تهران برگزار شد.

گفت وگوی معاون وزیر خارجه کره 
با مالی درباره ایران

ایســنا: وزارت امور خارجه کره جنوبی اعلام کرد  �
معاون وزیر امور خارجه این کشور گفت وگویی درباره 
ایران با نماینده ویژه آمریکا در امور ایران داشته است. 
به گزارش خبرگــزاری یونهــاپ، وزارت امور خارجه 
کره جنوبی اعلام کرد چــوی جونگ کان، معاون اول 
وزیر امور خارجه کــره در امور خارجی و رابرت مالی، 
نماینــده ویژه آمریکا در امور ایران، گفت وگویی تلفنی 
درباره ایران داشــته اند و درباره «تلاش های ادامه دار 
درباره ازســرگیری مذاکرات احیای توافق هسته ای با 
ایران» تبادل نظر کرده انــد. طبق اعلام وزارت خارجه 
کره، مالــی آخرین تحولات درباره ایــن مذاکرات را با 
این مقام کره ای در میان گذاشــته و چوی نیز آمادگی 
ســئول برای حمایت از تلاش های دیپلماتیک را ابراز 
داشته اســت. با وجود اینکه کره جنوبی عضو توافق 
هسته ای نیست، با توجه به بلوکه بودن پول های ایران 
در بانک های این کشــور به بهانه تحریم های آمریکا، 
سئول و واشنگتن معمولا درباره موضوع ایران تعامل 
می کنند. حدود هفت میلیارد دلار از دارایی ایران تحت 
تحریم هــای آمریکا که پس از خــروج یک جانبه این 
کشور از توافق هســته ای در سال ۲۰۱۸ اعمال شدند، 

در بانک های کره جنوبی بلوکه شده است.

 سفر معاون دیپلماسی اقتصادی 
وزیر خارجه به سلیمانیه

ایسنا: معاون دیپلماســی اقتصادی وزارت امور  �
خارجه با نمایندگان شــرکت های فنی و مهندســی 
ایرانی در ســلیمانیه عــراق دیــدار و گفت وگو کرد. 
مهدی صفری، معاون دیپلماســی اقتصادی وزارت 
امور خارجه در ســفر به ســلیمانیه عــراق در محل 
نشستی  در ســلیمانیه،  کشــورمان  سرکنســولگری 
دوســاعته با مدیران و نمایندگان شرکت های ایرانی 
صدور خدمــات فنی و مهندســی دارای پــروژه در 
استان های ســلیمانیه و کرکوک عراق، مشکلات آنها 
را بررســی کرد. در این نشست که مهدی شوشتری، 
سرکنســول جمهوری اســلامی نیز حضور داشــت، 
صفری با تأکید بر ضرورت پیگیری جدی مشــکلات 
شــرکت های ایرانــی در ملاقات هــا بــا مقامــات و 
مســئولان اقلیم کردســتان، از شــرکت های ایرانی 
خواست ضمن تکمیل پروژه های فنی و مهندسی در 
دست اجرا ، برای گرفتن پروژه های جدید نیز تلاش و 
باوجود برخی مشــکلات، فرصت حضور فعال تر در 

اقلیم کردستان عراق را از دست ندهند.

ممنوعیت های ورود مسافر به 
آمریکا از ایران لغو شد

ایلنا: آمریکا ممنوعیت ورود مسافر از ۲۶ کشور  �
از جمله ایران را لغو می کند. به گزارش اسپوتنیک، 
دولت آمریکا از دیروز ممنوعیت ورود مســافران 
از ۲۶ کشــور خارجی را لغو کرد. البته مســافران 
خارجی باید مدارک واکسینه شــدن با واکسن های 
مــورد تأیید آمریــکا و منفی بودن تســت کرونا را 

به همراه داشته باشند. 

در حالی که همســر نازنین زاغری در ســرمای لندن مقابل وزارت امور 
خارجه کشــورش  اعتصاب غذا و تحصن کرده، روز گذشته دوباره موضوع 
نازنین در ایران هم مطرح شــد  اما از پاســخ ها مشخص است وضعیت او 
تغییر چندانی نخواهد یافت تا اینکه تهران و لندن این موضوع را در کانال 
جداگانه ای بررســی کننــد. خواه ناخواه پرونده زاغــری به بدهی انگلیس 
به ایران گره خورده اســت. در جلسه ســخنگوی وزارت امور خارجه و با 
واسطه در گفت وگوی وزرای خارجه ایران و انگلیس. پرونده زاغری تبعه 
ایرانی و انگلیســی که از فروردین ۹۵ تا اســفند ۹۸ در بازداشــت بوده و 
تاکنون در مرخصی به ســر می برد، همواره در این ســال ها بر رابطه ایران 
و انگلیس تأثیرگذار بوده اســت. همان اوایل بازداشت او بود که موضوع 
بدهی انگلیس به ایران بر سر واگذار نکردن تانک های چیفتن از دوران قبل 
از انقلاب مطرح شد. شــرایط فعلی نازنین زاغری این گونه نشان می دهد 
که نه لندن مایل به پرداخت هزینه اســت و نه تهران بیش از این تســامح 
در مورد او نشان خواهد داد. زاغری با اتهامات مشابه افرادی از این دست 
در زندان اســت، جاسوســی و آموزش آن و ... هر از گاهــی بحث تبادل او 

با زندانیان ایرانی در انگلیس مطرح شــد،  اگرچــه برخی دیگر از زندانیان 
دارای وضعیت مشابه او مبادله شدند اما نازنین تاکنون این بخت را نیافته 
است.حســین امیرعبداللهیــان، وزیر امور خارجه ایران روز گذشــته با لیز 
تراس، وزیر خارجه انگلیس گفت وگوی تلفنی داشت و طبق اطلاعاتی که 
وزارت امور خارجه از این تماس منتشر کرده، آنها درباره مسائل دوجانبه، 
گفت وگوهــای وین و برخــی موضوعات منطقه ای به بحــث و تبادل  نظر 
پرداختند. به اندازه یک جمله نیز گفته شده که آنها درباره مسائل کنسولی 
نیز با یکدیگر صحبت کرده اند. مسائل کنسولی از جمله مباحث مرتبط به 

شهروندان و تابعان دو کشور است.
یک موضوع انسانی است

خطیب زاده، ســخنگوی وزارت امور خارجه نیز درباره وضعیت نازنین 
زاغری و اعتصاب همســر وی در این زمینه همچنین برخی دیگر از مسائل 
مطرح شــده در این زمینه اظهار کرد:  موضوع انسانی باید در بستر انسانی 
خــود پیگیری شــود و متأســفیم کــه در انگلیس و برخی از کشــورهای 
دیگر موضوعات انســانی را درگیر برخی از فعالیت ها و اقدامات سیاســی 

می کنند. دســتگاه قضائی ما با رأفت انســانی با متهمان برخورد می کند و 
آنها در منــزل دوران حبس خود را می گذرانند. تمــام طرف ها باید اجازه 
دهند که مسیر تفکیک قوا مسیر خود را طی کند و این موضوعی است که 

در دیگر کشورها نیز پذیرفته شده است.
بازپرداخت بدهی قدیمی و برجام

طبق اعــلام وزارت امور خارجه امیرعبداللهیــان در مکالمه تلفنی با 
همتای انگلیسی خود، یادآور شــد که بخش اعظم توافقات تجاری میان 
دو کشــور پس از برجام اجرائی نشده اند و ارتقای حجم تجارت و تسهیل 
مراودات مالی میان دو کشور نیازمند افزایش تحرک و اقدامات لندن است. 
امیرعبداللهیــان همچنین بــا یادآوری بدهی قدیمی انگلســتان به ایران، 
بازپرداخــت این بدهــی را حق ملت ایران خوانده و بــر لزوم اقدام فوری 

لندن برای بازپرداخت هرچه سریع تر این بدهی تأکید کرد.
برخی معتقدند که این بدهی به دلیل بازداشــت زاغری بلوکه شــده 
اســت و مشــخص نیســت چرا یک کانال دیپلماتیک برای حل وفصل این 

پرونده ایجاد نمی شود.

گلایه ایران از انگلیس برای پرداخت نکردن بدهی تانک های چیفتن
نازنین  زاغرى بلاتکلیف رابطه تهران- لندن

 شــرق: بگومگوی مقامات ایــران و طرف های دیگر بر 
سر فرایند احیای برجام ادامه دارد. دیروز نوبت مشاور 
امنیت ملی رئیس جمهور آمریکا و ســخنگوی وزارت 
خارجــه ایران بود. ســاعاتی پیش از نشســت خبری 
هفتگی ســعید خطیب زاده در تهران، جیک ســالیوان 
گفت تهران هنوز اراده ای بــرای انجام این کار از خود 
نشان نداده است. خطیب زاده اما در پاسخ به او گفت 
آمریــکا عضو برجام نیســت که چیــزی را به دیگران 
منتســب کند. ســخنگوی وزارت خارجه البته در این 
نشســت حرف های بیشــتری برای گفتن داشــت و از 
برنامه هــا و توقعات ایران برای گفت وگوهای برجامی 

آینده نیز خبر داد.
 ســالیوان: ایران هنوز تمایلی برای بازگشــت نشان 

نداده است
مشــاور امنیــت ملی جــو بایــدن در گفت وگویی 
با ســی ان ان با بیــان اینکه آمریکا آماده بازگشــت به 
مذاکرات توافق هســته ای اســت، گفت تهــران هنوز 
اراده ای برای انجام این کار از خود نشــان نداده است. 
سالیوان افزود: «اعلام کرده ایم اگر ایران آماده بازگشت 
به اجرای توافق باشد، به توافق برمی گردیم. واقعیت 
این است که ایران هنوز تمایلی برای بازگشت به برجام 
نشان نداده است». سالیوان در ادامه بیان کرد: «آمریکا 
از نزدیک با شــرکا و متحدان خود برای ایجاد شــرایط 
لازم برای گفت وگو همکاری می کند. ما آماده بازگشت 

به میز مذاکره و ادامه کار روی این موضوع هستیم».
خطیب زاده: آمریکایی ها اصرار دارند میراث ترامپ 

را حفظ کنند
ســخنگوی وزارت خارجه ایران در نشســت خبری 
هفتگی اش در پاســخ به صحبت های سالیوان گفت: 
«آمریــکا باید بداند که عضو برجام نیســت و به دیگر 
اعضــای برجام نمی تواند اظهاراتی را منتســب کند یا 
درخواست هایی را داشته باشــد». او در همین ارتباط 
افــزود: «آنها باید در ابتدا برادری خــود را ثابت کنند. 
متأسفانه در عمل همچنان می بینیم مقامات آمریکایی 
اصرار بر این دارند که میراث ترامپ را در مورد اعمال 
تحریم های فراقانونی و فراسرزمینی علیه ایران حفظ 
کنند». خطیب زاده با اشاره به برخی اظهارات مقامات 
آمریکایی درباره بازگشــت به برجام و اصلاح مسیری 
که تاکنون طی شــده است،  گفت: «آنچه برای ما مهم 
اســت، عمل اســت و متأســفانه عملی که از دولت 
فعلی آمریکا می بینیم، خلاف جهت اعلامی آنها بوده 

است».
 آمریکا نمی تواند در کمیسیون مشترک حاضر شود

خطیب زاده تصریح کرد: «مسیر بازگشت آمریکا به 
برجام روشن است. آنها باید بپذیرند که به عنوان مقصر 
اصلی وضعیت فعلی از مســیری که رفته اند برگردند. 
بایــد تحریم های ظالمانه ای که بعــد از خروج آمریکا 

از برجام اعمال شــده، یکجا و به صورت مؤثر برداشته 
شــود و این تضمین را بدهند که هیچ دولتی در آمریکا 
مجــددا دنیا و حقوق بین الملل را به ســخره نخواهد 
گرفت و آنها قانون را زیر پا نمی گذارند و شرایط کنونی 
تکرار نخواهد شد». سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ 
به پرسشی درباره حضور آمریکا در کمیسیون مشترک 
برجــام و تأکید تیــم مذاکره کننده ایــران در مذاکراتی 
که قرار است در هشــتم آذر برگزار شود، تصریح کرد:  
«آمریکا عضو برجام نیست و مسیر بازگشتش در ابتدا 
از حصــول اطمینــان ایران و ۱+۴ از رفــع تحریم های 
اعمال شده از سوی این کشور می گذرد. مطمئنا آمریکا 
تا آن روز نمی تواند در کمیسیون مشترک برجام حاضر 

شود».
ترکیب حقوقی تیم مذاکره کننده تغییر نمی کند

او همچنیــن با اشــاره بــه مشخص شــدن تاریخ 
دور جدید مذاکــرات وین گفت: «مذاکــرات در تاریخ 
اعلام شــده آغاز و تیم مذاکراتی ایران از ســوی وزارت 
خارجه و آقای باقری، مذاکره کننده ارشــد ایران دنبال 
می شــود». خطیب زاده افــزود: «در این تیــم ترکیبی 
از ســازمان ها و ارگان هــای مســئول در خصوص رفع 
تحریم ها حضــور خواهند داشــت و تغییر خاصی از 
حیــث شــخصیت های حقوقی حاضــر در این هیئت 
صورت نخواهــد گرفت و در واقع اشــخاص و نام ها 

موضوع ثانویه هستند».
 موضوع توافق گام بــه گام در مذاکرات مطرح نبوده 

است
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاســخ به 
پرسشی مبنی بر اینکه آیا رویکرد گام به گام در مذاکرات 
وین برای حصول توافق از ســوی ایران منتفی اســت، 
گفــت: «اصل حاکم بر توافق هــا و گفت وگوهای وین 
این بوده که تا در مورد همه چیز توافق نشده، در مورد 
هیچ چیزی توافقی نشــده است. این یک اصل اساسی 
اســت که از اول گفته شــده، با جدیت پیگیری شده و 
اکنون نیز با جدیت بیشــتری پیگیری خواهد شــد. در 
مذاکرات ویــن، پیش نویس هایی از گفت وگوها بوده و 

چون درباره همه چیز توافق نشــده، عملا هیچ چیزی 
توافق نشده است. بنابراین تنها مسیری که الان وجود 
دارد، این اســت که ایران و گروه ۱+۴ اطمینان حاصل 
کنند عضــوی که از برجام خارج شــده و اکنون عضو 
برجام نیســت و قطع نامه ۲۲۳۱ سازمان ملل را نقض 
کرده است، در عمل به تعهداتش پایبند باشد و اگر این 
اطمینــان را پیدا کنیم که همه اجزای توافق و اولویت  
آن، یعنــی رفع تمامی تحریم هایی کــه آمریکا بعد از 
خروج واشــنگتن از برجام اعمال کرده، حاصل شده و 
این تحریم ها به صورت مؤثر و یکجا رفع شــده است، 
آن وقت می توانیم بگوییم در مســیر درست هستیم و 
موضوع توافــق گام به گام در مذاکــرات مطرح نبوده 

است».
 دولت موظف به اجرای قانون مجلس است

او همچنیــن دربــاره اجرای قانــون مجلس برای 
لغو تحریم ها از ســوی دولت و وزارت خارجه و برخی 
موضع گیری های کشــورهای مقابــل در ارتباط با این 
موضوع گفــت: «خیلی جای تعجــب دارد که برخی 
وقتی درباره کشــورهای خودشــان صحبت می کنند، 
تأکیــد بر این دارند که بعد از انجام تشــریفات قانونی، 
قوانینی که در چارچوب تفکیک قوا لازم الاجرا شده اند، 
در مورد اجرای آن مسئولیت قطعی دارند، ولی وقتی 
به ایران می رســد توقــع دارند آنچه به عنــوان قانون 
قطعی در ایران است و تشــریفات و مراحل قانونی را 
طی کرده و دولت موظف به اجرای آن اســت، با یک 

رفتار فراقانونی قابل دور زدن است».
 گفت وگوهای دوجانبه اروپایی در برنامه باقری

خطیــب زاده درباره بحــث مذاکــرات و برخی از 
گفت وگوهای معاون سیاســی وزیــر خارجه به عنوان 
عضو ارشــد تیم مذاکره کننده ایران با برخی از کشورها 
درخصوص مذاکرات پیــش رو نیز گفت:  «آقای باقری 
درخصــوص مذاکــرات نکته ای را قبلا گفتــه و بر این 
موضوع تأکید کرده بودند که بــا تمامی اعضای گروه 
۱+۴ گفت وگو می کنند. ایشان در همین ارتباط به مسکو 
ســفر کردند و با مقامات روســیه در این زمینه رایزنی 
داشتند. ســفر به پکن به خاطر پروتکل های کرونایی با 
برخــی از محدودیت ها روبه رو بود. ایشــان با مقامات 
پکن به صــورت تلفنی در این زمینه گفت وگو کردند. با 
آقای انریکه مــورا، هماهنگ کننده برجام نیز گفت وگو 
شــد. در همین چارچوب، آقای باقری عازم چند کشور 
اروپایی هستند. به پایتخت سه کشور فرانسه، آلمان و 
انگلیس و برخی دیگر از کشــورهای اروپایی از جمله 
اســپانیا ســفر خواهند کرد. این ســفر در مقام معاون 
سیاسی انجام خواهد شد و درباره موضوعات مختلف، 
دوجانبه و مورد علاقه بحث و گفت وگو خواهد شــد. 
البته طبیعی اســت چون ایشــان مذاکره کننده ارشــد 
ایران هســتند، در خصوص موضوعــات گفت وگوهای 

پیش رو رایزنی کرده و گفت وگوهایی داشته باشند».
 دولت آمریکا نشان نداده با دولت قبلی فرق دارد

خطیب زاده در ادامه این نشســت خبری در پاسخ 
به سؤالی مبنی بر اینکه با توجه به ازسرگیری مذاکرات 
ویــن، آیا حســن نیتی از ســوی آمریکایی ها مشــاهده 
کرده ایم و اگر آمریکایی ها حاضر نشــوند زمینه را برای 
آزادی دارایی های مــا فراهم کنند همچنان به مذاکره 
ادامــه می دهیم، گفت:  «ما اساســا مذاکره می کنیم تا 
تمام حقوق حقه مردم ایران اســتیفا و محقق شود». 
او ادامــه داد:  «آنچــه آقای امیرعبداللهیــان گفتند و 
درباره آن توضیــح دادند، این بود که اگر دولت کنونی 
آمریکا می خواست نشان دهد با دولت قبلی این کشور 
(ترامپ) فرق دارد، می توانســت بســیاری از اقدامات 
اعتمادســاز را انجام دهد که متأســفانه در این مدت 
نه تنها انجام نــداده، بلکه با اقدامات خود، ما را بیش 

از پیش آگاه و مصمم کــرده تا زمانی که تضمین های 
عینی لازم گرفته نشود، هیچ توافقی حاصل نشود».

 گروســی را به آســمان صــاف اساســنامه آژانس 
هدایت می کنم

خطیب زاده در این نشســت پاســخ اظهارات اخیر 
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی هســته ای را نیز داد. 
رافائــل گروســی به تازگی گفته بود بازرســی در ایران 
مثل پرواز در ابرهای متراکم شــده است و اشاره کرده 
بود که ادامه این وضعیت مشــکل آفرین خواهد شد. 
ســخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به پرسشی درباره 
صحبت های گروســی گفــت:  «آقای گروســی بهتر از 
همه می داند که ابرهایی که ایشــان از آن نام می برد، 
ابرهایی اســت که به صورت مصنوعی بارور و متراکم 
شده و با زیاده خواهی سیاسی برخی از اعضای آژانس 
این اتفاق رخ داده اســت». وی گفت:  «من ایشــان را 
به آســمان صاف اساســنامه آژانس، قوانین اجرائی و 
پادمــان هدایت می کنم. این آســمان صاف و روشــن 
است و ایشــان خودشــان را درگیر برخی از رفتارهای 
غیرفنی برخی از کشــورها که به صورت سیاســی این 
مســائل را پیگیری می کننــد، نکند. پرواز در آســمان 
شفاف قوانین لازم الاجرائی است که خود ایشان نیز با 

آن آشنا هستند، برای ایشان هم راحت تر است».
 در خصوص منطقه با کس دیگری صحبت نمی کنیم
وی همچنیــن در خصــوص اظهــارات صدراعظم 
اتریــش مبنی بر اینکــه توافق هســته ای به دلیل نبود 
مســائل موشــکی و منطقــه ای در آن، توافق کاملی 
نیست، گفت: «ما در خصوص منطقه با کسی صحبت 
نمی کنیــم. در مورد موضوع منطقه و مســائل مرتبط 
با آن بایــد گفت وگوها بین کشــورهای منطقه وجود 
داشــته باشــد و اگر قرار باشــد روزی درباره مســائل 
منطقه صحبت کنیم، کشــورهایی که جنگ، خشونت 
و ســلاح به این منطقه ارسال کردند و متحدان کسانی 
بودنــد که خون بی گناهان را بــر زمین ریختند و باعث 
به وجود آوردن وضعیت اسفبار انسانی در یمن شدند، 

باید پاسخ گوی این اقدامات و عملکرد خود باشند».
 اگر مذاکرات وین به ســند کاملی رسیده بود، اعلام 

می شد
سخنگوی وزارت خارجه در این نشست در پاسخ 
به این پرســش که زمان آغاز دور جدید مذاکرات وین 
مشــخص شــده، ولی اکنون ســؤال این است که آیا 
نتایجی که در شــش دور مذاکرات وین حاصل شده 
کنار گذاشته خواهد شــد یا از آنها استفاده می شود، 
گفــت: «آنچه تا به حال در وین گفته و مذاکره شــده، 
اگر به ســند کامل و تمامی رسیده بود، در وین اعلام 
می شــد». او ادامه داد: «یک ســری پیش نویس هایی 
در وین گفت وگو شــد که پیشرفت هایی در آن حاصل 
شده و نکات اختلافی هم باقی مانده بود. همان طور 
که گفتم، اصل اساسی در حاکمیت مذاکرات وین این 
است که همه چیز توافق شود تا توافق حاصل شود؛ 
یعنی تــا درباره همه چیز توافق نشــود، هیچ چیزی 
توافق نمی شود». خطیب زاده ادامه داد: «موضوعات 
اختلافی در مذاکرات وین کاملا روشن است. در چند 
موضوع بن بســت داشــتیم و این بن بست ها حاصل 
لجاجــت آمریکا در حفــظ میراث شکســت خورده 
ترامــپ بود. متأســفانه رویکــرد تیــم مذاکره کننده 
آمریکا در وین این بود که بخشــی از تحریم ها ترامپ 
را حفــظ کند و آنها انرژی های بســیار زیادی از ایران 
و ۱+۴ گرفتند که بخشــی از میــراث ترامپ در مورد 
تحریم ها را حفظ کنند». وی با بیان اینکه پاسخ ما در 
آن مقطع و الان یکی است، گفت: «آنها باید تصمیم 
سیاســی لازم را بگیرند کــه آیــا می خواهند میراث 
شکســت خورده و غیرقانونی ترامپ را حفظ کنند یا 
اینکه می خواهنــد به تعهدات خودشــان در برجام 
برگردنــد». ســخنگوی وزارت خارجه بــا بیان اینکه 
متأســفانه آمریکایی ها هنوز رویکرد یک جانبه گرایانه 
خود را کنار نگذاشته اند، گفت: «ما امروز این رویکرد 
یک جانبه گرایی را در بحث لغو تحریم ها نیز مشاهده 
می کنیــم و آنها می خواهند ایــن رویکرد را در بحث 
لغو تحریم ها اعمال کنند و در همین چارچوب لیست 
ســبز، قرمز و ... ارائه می کنند. مادامی که این رویکرد 
تغییر نکند، در وین تغییر ایجاد نمی شــود». او افزود: 
«ما در جریان مذاکرات وین پیشــرفت هایی داشتیم؛ 
این پیشــرفت ها درخور توجه بود، ولی بن بست های 

قابل توجهی نیز داشتیم».

جدال لفظی بر سر احیای برجام ادامه دارد
آمریکا: ایران اراده بازگشت ندارد /   ایران: مسیر بازگشت آمریکا روشن است


